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خطر کم آبی بر روی مازندران ســایه انداخته و کشاورزی 
این قطب مهم اقتصادی مازندران را نشــانه رفته اســت و 
این در حالی است که بارش های بهاری هم درمان کم آبی 

مازندران نیست.
بــه گزارش ایلنا از مازندران، در حالی ســالی کم بارش را 
پشت سر گذاشتیم که بسیاری از سدهای ما همچنان کم 
آب اســت و رودخانه ها آبی ندارند و خشکســالی کم کم 
در حال گسترانده شدن بر روی مازندران است.زنگ خطر 
کم آبی در شــرق مازندران به صدا درآمد و براساس آنچه 
کارشناسان اعلام می کنند انگار این خشکسالی نمی خواهد 
دســت از ســر ما بردارد و بارش های باران های بهاری در 
روزهای گذشــته هــم نمی تواند درمــان درد کم آبی در 

مازندران باشد.
مازندران استانی کشاورزی است و اقتصاد بسیاری از مردم 
این ســرزمین براساس کشــاورزی بنا نهاده شد و به زیر 
کشــت نرفتن برخی از اراضی شــالیزاری در سال جاری، 
مردم و کشــاورزان را با مشــکل جدی مواجه کرده است.
براساس اعلام کارشناسان، مازندران ۴۲ درصد تولیدکننده 
برنج کشــور است و ۷۱ درصد مرکبات  در مازندران است 
و بالاترین عملکرد کشــور و ۱۰ درصــد ارزش اقتصادی 
محصولات کشاورزی کشور را مازندران تولید می کند و بر 
این اســاس کشاورزی در مازندران فقط تولید نیست بلکه 
معیشت و امنیت مازندران به این مسئله گره خورده است.
برهمین اساس و با توجه به کاهش نزولات ۲۴ درصدی در 

کل کشور در ســال گذشته و کاهش ۱۸ درصدی نزولات 
جوی در مازندران کــه تا پایان فروردین ماه به ۳۵ درصد 
هم رســیده اســت، موجب شــد که مازندران در رتبه ۹  

کاهش نزولات جوی قرار گیرد.
مشــاور وزیر جهادکشاورزی در استان های شمالی با اشاره 
به رتبه ۹ مازندران در کاهش نزولات جوی معتقد اســت 

که به مرحلــه بحرانی رســیده ایم و بارش های اخیر  هم 
نمی تواند مازندران را از خشکسالی خارج کند.بابک مومنی 
معتقد اســت، سدهای شمال کشــور از چرخه آب زراعی 
خارج هستند و بیش از ۷۰ تا ۸۰ درصد آورده آبی کاهش 
پیدا کرده و امکان بهره برداری سنتی از رودخانه ها وجود 
ندارد.وی گفت: اگر چه ۲۶۵ میلیارد تومان اعتبار در بخش 

کشــاورزی و همین مبلغ در شــرب و صنعت اعتبار برای 
خشکســالی  و در ســرفصل های بازچرخانی آب و تجهیز 
چاه ها  در نظر گرفته شــده اســت اما هنوز کافی نیست.

مومنــی افزود: بــا چالش جدی در بخــش تامین آب در 
مازندران مواجه هســتیم و در چنین شرایطی انتقال آب 
بین حوزه ای و خروج آب ازسرشاخه ها به استان های دیگر 
و احداث ســد فنیسک راهبرد درست و صحیحی نیست و 

قاطعانه خواستار توقف چنین پروژه هایی هستیم.
حیدر داودیان مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مازندران 
در گفت وگویی درباره آخریــن وضعیت تنش های آبی در 
فصل زراعی جدید هم گفت: امسال به لحاظ ذخایر آبی در 
پشــت سدها، سال خوبی برای کشاورزی مازندران نیست.
وی اظهار کرد:  میزان بارندگی اســتان به نسبت میانگین 
دراز مدت حدود ۲۷ درصد کاهش داشــته است؛ بنحوی 
که ما در ســالیان گذشــته تا پایان فروردین حدود ۴۴۰ 
میلی متر بارندگی داشــتیم اما امسال این رقم ۳۰۱ میلی 

متر رسیده است.
داودیان افزود: آورده رودخانه های مازندران هم نســبت به 
سنوات گذشــته نزدیک به ۵۵ درصد کاهش داشته است 
و این مهم در ســد شهید رجایی ســاری مشهود است و 
ســدهای دیگر مازندران هم وضعیت بهتــری ندارند.وی 
افزود: امســال تنها ســال تنش آبی کشاورزی ما نیست و 
این بحران حداقل تا ۵ سال آینده در مازندران وجود دارد 

و بایددر مدیریت مصرف آب بیش از پیش تلاش شود.

خارج شدن سدهای شمال کشور از چرخه تامین آب برای اراضی کشاورزی

بارش های بهاری هم درمان کم آبی مازندران نیست
30 میلیارد تومان اعتبار برای اجرای 15 پروژه عمرانی 

در شهرکرد
گروه شهرستانها- مهری کرفســی دهکردی: شهردار شهرکرد گفت: در 
راســتای اجــرای ۱۵ پروژه عمرانی ۳۰  میلیــارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعتبار 
تاکنون هزینه شده است.محمدحســین واحدیان در بازدید مشترک با شورای 
اسلامی، خبرنگاران و فعالان فضای مجازی اظهارداشت: از ابتدای امسال تاکنون 
فعالیت های عمرانی بسیاری در شــهر آغاز شده است که تنها برای اجرای ۱۵ 
پروژه ۳۰میلیارد و  ۷۰۰میلیون تومان اعتبار پیش بینی و هزینه شده است.وی 
با بیان اینکه پروژه جاده سفیر امید با ۲.۵ میلیارد تومان اعتبار در حال حاضر 
۹۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، افزود: ۶ هزار مترمربع آســفالت، ۵۰۰ متر 
کانال و ۳۰۰ متر رفیوژ در وســط جاده تاکنون کار شده است.شهردار شهرکرد 
با اشــاره به پروژه جاده نمایشــگاه بیان کرد: طول پــروژه ۲ هزار و ۵۰۰ متر 
می باشــد که تاکنون ۲۵۰ متر خاکبــرداری و خاکریزی به صورت امانی انجام 
و پیشــرفت فیزیکی آن ۱۰ درصد می باشد و کل اعتبار این پروژه ۴۰ میلیارد 
تومان برآورد شده است که تاکنون ۲.۵ میلیارد تومان آن هزینه گردیده است.

وی گفت: در پروژه تپه باباولی زیرســازی، کوه بری و جدول بندی انجام شد که 
۳۰۰ میلیــون تومان اعتبار برای ۳۰۰ متر جدول بندی هزینه و مابقی پروژه به 
صورت امانی انجام می شــود و در حال حاضر ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

واحدیان اجرای پروژه مســیل میرآباد را یکی دیگر از پروژه ها دانست و تصریح 
کرد: اجرای این مســیل در خیابان الوند به طول ۶۰ متر می باشــد که در حال 
حاضر ۳۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعتبار برای آن 

پیش بینی شده است.
وی افزود : در جاده ســلامت نیز عملیات روشنایی، اجرای دیوار و جدول بندی 
در حال اجراست و پیشرفت فیزیکی آن ۱۵ الی ۲۰ درصد است و اعتبار آن ۳ 
میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان می باشد.شهردار شهرکرد اعتبار پروژه پارک بانوان 
۲ در شهرکرد را ۳ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: مساحت این پارک ۳ هکتار 
اســت که ۲ هزار متر مربع معبر، ۱۵۰۰ متر مربع پارکینگ، ۲ هزار متر مربع 
مسیر دوچرخه ســواری و ۲ هکتار فضای سبز برای این پارک پیش بینی شده 
است. و برای تجهیز این پارک یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان و برای محوطه 
سازی آن یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعتبار برآورد شده و در حال حاضر 
۱۵ درصد پیشــرفت داشته است.واحدیان تعریض بلوار رهبر را ضروری دانست 
و بیان کرد: در راســتای اجرای این پروژه عقب نشینی دیوار پست اداره برق در 
دستور کار قرار گرفته و ۳ میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه پیش بینی شده 
و در حال حاضر ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.وی با بیان اینکه ناحیه غرب 
یکی از اولویت های کاری مدیریت شــهری اســت، خاطرنشان کرد: در همین 
راستا پروژه اجرای آبنما در خیابان سینا جهت هدایت آب های سطحی با ۴۰۰ 
میلیــون تومان اعتبار اجرا و در حال حاضر ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد.

شهردار شهرکرد از آغاز اجرای عملیات آسفالت در ناحیه غرب خبر داد و گفت: 
عملیات آســفالت از روز گذشته در ناحیه غرب آغاز و با استفاده از ۱۴ هزار تن 
آسفالت ۱۴۰ هزار مترمربع از معابر این ناحیه آسفالت خواهد شد.و در راستای 
اجــرای طرح نهضت ملی آســفالت ، معابر ناحیه دو با ۱۰ هزار تن آســفالت، 
نوسازی شده است.وی از اجرای پروژه پیاده روی خیابان ۱۲ محرم با ۳ میلیارد 
تومان اعتبار خبر داد و بیان کرد: این پروژه حدفاصل میدان ۱۲ محرم تا خیابان 
خواجه نصیر می باشد که ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تاکنون یک میلیارد 
تومان از اعتبار پیش بینی شــده هزینه شده است.شهردار شهرکرد تصریح کرد: 
پل ۱۲ محرم جنوبی با ۱.۵ میلیارد تومان اعتبار و ۶۰ درصد پیشرفت فیزیک 
در درست اجرا است که عملیات سنگ کاری و خاکبرداری و بتن ریزی آن انجام 
شــده است.وی افزود: پروژه کف ســازی کوچه مسجدجامع نیز با ۲.۵ میلیارد 
تومان اعتبار در دســت اجرا است ودر حال حاضر با اجرای عملیات موزاییک و 
آبنما پیشرفت فیزیکی این پروژه ۴۰ درصد برآورد شده است.واحدیان با اشاره 
به پروژه محوطه ســازی باغ موزه دفاع مقدس با ۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکی 
گفــت: ۷۰۰ میلیون تومان اعتبارات این پروژه از محل اعتبارات داخلی و ۹۰۰ 
میلیون تومان آن از محل اعتبارات اســتانی تأمین شده است.شهردار شهرکرد 
بیان کرد: تکمیل  بوســتان  آفتاب با ۱.۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار در دست اجرا 
است و در حال حاضر به ۲۰ درصد پیشرفت رسیده است و عملیات دیوار سنگی 
و اجرای جدول در حال اجرا می باشــد.واحدیان افزود: بهسازی و احیای کوچه 
نشــاط نیز یکی دیگر از پروژه های در دست اجرا می باشد که ۲ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان اعتبار برای این پروژه پیش بینی شده و به پیشرفت ۴۰ درصدی 

رسیده است.

آبرسانی به 1۷51 روستای فاقد یا دارای تنش آبی 
در سیستان و بلوچستان

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار سیســتان و بلوچستان گفت: عملیات 
آبرســانی به یک هزار و ۷۵۱ روستای فاقد یا دارای تنش آبی در قالب قرارداد با 
قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( به ارزش چهار هزار و ۸۳۰ میلیارد تومان در حال 
اجراست.منصور بیجار در گفت وگو با ایسنا- افزود: سیستان و بلوچستان با توجه 
به شــرایط ویژه و کمبودهای موجود ناشــی از پایین بودن شاخص بهره مندی 
روســتاها از نعمت آب، فرسودگی شبکه توزیع روســتاهای دارای تاسیسات و 
گرفتار تنش آبی، ۲۵ درصد روســتاهایی را که قرار اســت در قالب طرح جهاد 
آبرسانی از آب پایدار بهره مند شوند، به خود اختصاص داده است.وی ادامه داد: 
در همین راســتا قرار است یک هزار و ۷۵۱ روســتای فاقد یا دارای تنش آبی 
در قالب قرارداد با قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( به ارزش چهار هزار و ۸۳۰ 
میلیارد تومان آبرســانی شود که به نوع خود بزرگترین طرح آبرسانی استان با 
حجم عملیاتی بیش از چهار هزار کیلومتر لوله گذاری خطوط انتقال و شــبکه 
توزیع محســوب می شود.معاون عمرانی استاندار سیستان و بلوچستان افزود: از 
۴۲۵ روستایی که به نحوی نقشه های اجرایی آن آماده و عملیات اجرایی برای 
آنها آغاز شــده، تاکنون برای حدود ۲۵۰ روســتا شبکه توزیع و خطوط انتقال 
جدید اجرا شــده و بیش از یک هزار و ۱۰۰کیلومتــر لوله گذاری در قالب طرح 
جهاد آبرسانی انجام شده است.وی افزود: همچنین از محل مجمع خیران وزارت 
نیرو ۵۰۰ روستا به این خطه اختصاص یافته که در گام نخست تفاهم نامه برای 
آبرســانی به ۱۲۵ روســتا منعقد شده و قرار است با مشــارکت استان از محل 
اعتبارات عمرانی و تهیه لوله توسط خیران اجرایی شود.بیجار ادامه داد: در این 
راستا، تاکنون ۱۱۰ کیلومتر لوله گذاری خطوط انتقال و شبکه توزیع برای ۴۴ 
روستا انجام شده و یا در مراحل پایانی قرار دارد، ۱۲ روستا نیز از آب آشامیدنی 

بهره مند شدند.

اخبار کوتاه

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان  شــرقی گفت: 
بســیاری از روستا های اســتان دارای قنات و چشمه بودند 
که به دلیل خشکســالی های اخیر ۹۰درصد از آن ها خشک 
شدند.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، خانی اظهار کرد: 
حدود ۲ هزار و ۷۰۰ روســتا در آذربایجان شرقی وجود دارد 
که حدود یک میلیون و ۱۳۷ نفر از جمعیت اســتان را در 
خود جای داده اند از این تعداد یک هزار و ۹۴۵ روستا دارای 
بالای ۲۰ خانوار هستند و حدود ۷۵۴ روستا نیز کمتر از ۲۰ 
خانــوار جمعیت دارند.وی افزود: بنا بر آمار بیش از ۲ هزار و 
۱۰۰ روستای آذربایجان شرقی دارای آب لوله کشی و نزدیک 
به ۸۵ درصد جمعیت روســتا ها زیر پوشش آب و فاضلاب 

هســتند.خانی ادامه داد: در ســال های گذشته بسیاری از 
روستا های استان دارای قنات و چشمه بودند که متاسفانه به 
دلیل خشکسالی های اخیر ۹۰ درصد از آن ها خشک شدند. 
مدیرعامل شرکت آبفای استان آذربایجان شرقی تاکید کرد: 
از حدود ۲ هزار و ۷۰۰ روستای آذربایجان شرقی حدود ۷۰۰ 
روستا مشکل تامین آب شرب پایدار دارند که دلیل اصلی آن 

تغییر اقلیم و مشکلات ناشی از آن است.
خانی تصریح کرد: در ســال گذشــته ۲۱۴ روســتا از آب 
پایــدار برخــوردار گردیدند که ۹۰ مــورد از طریق کمک 
مردم با همکاری شــرکت آبفا انجام شد.وی متذکر شد: از 
طریق طرح آزادگان و برداشــت آب از دره رود ۱۲ روستای 

شهرســتان کلیبر از آب پایدار برخوردار گردیدند همچنین 
۲۷ قشــلاق این شهرستان نیز توسط اداره کل امور عشایر 
آبرســانی شدند.مدیرعامل شرکت آبفای اســتان افزود: در 
این شهرســتان علاوه بر آبرســانی از طریق دره رود طرح 
آبرســانی از طریق ارس نیز در حال اجرا می باشــد که ۸۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه 
شده که با همت شــرکت آب منطقه ای استان و همکاری 
ســایر ارگان ها سال دیگر به بهره برداری خواهد رسید و ۷۰ 
روســتای مسیر در این طرح از آب پایدار برخوردار خواهند 
شــد.خانی ادامه داد:  با همت همکاران پرتلاش شرکت آب 
و فاضلاب اســتان از ۷۰ روســتای شهرستان کلیبر به ۲۵ 

روستا تا پایان امســال آبرسانی می شود.وی یادآور شد: این 
پروژه که پایان سال گذشته آغاز شد هم اکنون از پیشرفت 
خوبی برخوردار است و در سازوکار طرح های آبرسانی علاوه 
بر همکاری های سپاه پاســداران و آبفای استان از ظرفیت 
همه نهاد های مردمی اســتفاده می شود تا در کمترین زمان 
ممکن شاهد اتمام پروژه باشــیم.مدیرعامل شرکت آبفای 
اســتان تاکید کرد: در سطح استان ۶۰ درصد مصرف آب از 
طریق سد ها و ۴۰ درصد از طریق چاه ها تامین می شود که 
به دلیل خشکسالی های چندین ساله میزان ذخایر کم شده 
است بنابراین از مردم شریف استان تقاضا داریم در مصرف  

آب صرفه جویی کنند.

راه انــدازی کارگاه های بازیافــت غیر مجاز در 
حاشــیه زاینده رود در شهرســتان فلاورجان 
تهدیدی برای رودخانه زاینده رود محســوب 
می شــود و فضایــی مزاحم برای شــهروندان 
این منطقه ایجاد کرده اســت.به گزارش مهر، 
بازیافت زیاله ها یکی از پردرآمدترین مشــاغل 
اســت و خیلی ها از آن به عنوان طلای کثیف 
یــاد کرده و بازیافت را کمک بزرگی به محیط 
زیســت می دانند، اما در روند بازیافت زباله ها 
بارها و بارها مشاهده شده که اقدامات صورت 
گرفته به آســیبی برای محیط زیست تبدیل 
شده و چالش هایی را برای شهروندان و محیط 

زیســت آنها ایجاد کرده اســت.در این ارتباط 
می توان به فعالیت حدود ۱۰۰ کارگاه بازیافت 
پسماند در حاشــیه زاینده رود در شهرستان 
فلاورجان اشــاره کرد، هر چند بسیاری از این 
کارگاه ها به صورت مجاز و تحت نظارت اصناف 
شهرســتان فعالیت دارند اما اخیــراً تعدادی 
کارگاه غیرمجاز در این منطقه راه اندازی شده 
که توســط اتباع بیگانه مدیریت شده و منجر 
به ایجاد نارضایتی شهروندان و آلودگی آب در 

رودخانه زاینده رود شده است.
در ایــن ارتبــاط رضا محمــدی، رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرستان فلاورجان که 

معتقد است کارگاه های بازیافت پسماند در این 
شهرستان تحت نظارت اصناف فعالیت دارند، 
بــه خبرنگار مهر می گوید: بارها در جلســات 
مدیریت پســماند خواســتار شــفاف سازی 
فعالیت این کارگاه های شده ایم که هنوز پاسخ 
درستی دریافت نکرده ایم.وی با بیان اینکه به 
دنبال بررســی های صورت گرفته و همچنین 
پیگیری فعالان حوزه محیط زیست شهرستان 
حدود ۷ مــورد کارگاه غیرمجاز خردکن پت 
و شستشــوی آن در حاشــیه زاینده رود در 
شهرســتان فلاورجان را شناســایی کرده ایم، 
اضافــه می کند: با همــکاری آب منطقه ای و 
نیروی انتظامی شهرســتان از ایــن کارگاه ها 
بازدیــد و گزارش های لازم را بــرای تصمیم 
گیری در خصوص ادامه فعالیت این کارگاه ها 

تهیه کرده ایم.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست فلاورجان 
با اشــاره به اینکه دادستان باید تصمیم گیری 
نهایی در خصوص ادامه فعالیت این کارگاه ها 
را داشته باشــد، می افزاید: در این خصوص به 
صورت شفاهی گزارشــات لازم را به دادستان 
شهرســتان داده ام و به صورت مکتوب نیز این 
گزارش برای وی ارسال خواهد شد.وی با بیان 

اینکه همه این کارگاه ها مالکیت شخصی دارد، 
ادامــه می دهد: برخی از ایــن فضاها کاربری 
مسکونی و برخی دیگر کاربری تجاری دارند و 
باید توجه داشت که راه اندازی کارگاه خردکن 
پت و شستشو از آنجایی که به عنوان مشاغل 
مزاحم شناخته می شود نباید در این محدوده 

صورت گیرد.
محمدی با اشــاره به اینکه همه این کارگاه ها 
توســط اتباع خارجی راه اندازی شــده است، 
می افزایــد: اخطارهــای مورد نیــاز هم برای 
مالک و هم بهره بردار صادر خواهد شــد.وی 
با بیان اینکه اغلــب کارگاه های مجاز بازیافت 
در شهرســتان فلاورجان دارای حوضچه های 
بتنی است، ابراز می کند: اما باید توجه داشت 
که هنوز نمی دانیم پســماند آنها توسط تانکر 
در کدام محــل تخلیه می شــود.رئیس اداره 
حفاظت محیط زیســت فلاورجان با اشاره به 
اینکه در شهرســتان فلاورجان در حال حاضر 
حدود ۳۰۰ واحد بازیافت وجــود دارد، ادامه 
می دهد: از این تعداد حدود ۲۱۰ واحد از اتاق 
اصناف مجوز دارند و مابقی به صورت غیرمجاز 
فعالیت دارند.وی با ابراز نگرانی از تبدیل شدن 
شهرستان فلاورجان به انبار ضایعات شهرهای 

بزرگ استان می گوید: در حال حاضر بازیافت 
شهرســتان های اصفهان، نجف آباد و خمینی 
شهر به این شهرستان منتقل می شود که باید 

برای آن برنامه ریزی جدی صورت گیرد.
همچنین منصور رحمانی، مسئول حفاظت از 
رودخانه زاینده رود در شهرستان فلاورجان به 
فعالیت ۱۰ کارگاه غیرمجاز بازیافت در حاشیه 
زاینده رود اشــاره می کنــد و به خبرنگار مهر 
می گوید: حــدود ۱۰۰ کارگاه در این محدوده 
وجود دارد که بر اســاس بررسی های صورت 
گرفته پســاب ۱۰ کارگاه بــه رودخانه زاینده 
رود وارد می شود.وی با بیان اینکه اخطار لازم 
از سوی آب منطقه ای و محیط زیست به این 
کارگاه ها داده شده است، ابراز می کند: بر اساس 
اعلام مسئولان این کارگاه ها به زودی پاکسازی 
رودخانه انجام خواهد شــد.به گــزارش مهر، 
حیات زاینده رود همواره دستخوش تغییراتی 
شــده که مسئولان، کشــاورزان و شهروندان 
اصفهان به فصلی بودن آن نیز راضی شــده اند 
اما در این بین چالش های زیست محیطی که 
زاینده رود را تهدیــد می کند این روزها رو به 
افزایش است و منجر به ایجاد دغدغه ای بزرگ 

برای سلامت این رودخانه شده است.

رئیس پژوهشکده آب و محیط زیست دانشگاه 
فردوسی مشــهد گفت: علت اینکه اکنون در 
کشــور در شــرایط بحران آب قرار داریم این 
اســت که به تحولات محیطی توجه نشــده 
و تغییــر اقلیم در برنامه هــا و مطالعات دیده 
نشده اســت؛ تغییر اقلیم، جمعیت و اقتصاد 
آینــده را تغییر می دهند.کامــران داوری در 
صد و ســومین جلســه شــورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی خراســان رضوی که 
در اتاق مشهد برگزار شد، اظهار کرد: شورای 
گفت وگوی اســتان تاکنون تلاش خوبی برای 
موضوع آب و خشکســالی انجام داده است و 
جلســات جامعی هم برگزار کرده است که از 

ماحصل این جلسات ۱۴ پیشنهاد تدوین شده 
اســت.وی افزود: علت اینکه در کشور اکنون 
در شــرایط بحران آب قرار داریم این اســت 
که به تحولات محیطی توجه نشــده و تغییر 
اقلیم در برنامه ها و مطالعات دیده نشده است؛ 
تغییر اقلیم، جمعیت و اقتصاد آینده را تغییر 

می دهند.
رئیس پژوهشکده آب و محیط زیست دانشگاه 
فردوسی مشــهد بیان کرد: دومین مطلب که 
از آن غفلت شــده اســت، عدم تفکیک ســه 
حــوزه مباحث جــاری و کوتاه مــدت، میان 
مــدت و حوزه راهبردی یا بلند مدت اســت. 
فوریت هــای اجرایی ما را به ســمت مباحث 

جاری ســوق می دهد و  برنامه های راهبردی 
زمینه زیادی در کشــور و استان ندارد، برای 
مثال برنامه آمایش سرزمین با سابقه ۵۰ ساله 
تازه در کشــور مورد توجه قرار گرفته اســت.
داوری افزود: تا ســال ۲۱۰۰ آینده سختی از 
لحاظ تغییر اقلیم خواهیم داشت و دما ۲ برابر 
متوســط گرمایش جهانی گرم می شود و این 
مساله تاثیر زیادی بر کشاورزی، منابع طبیعی 
و آب خواهد گذاشــت. بنابراین لازم اســت 
حوزه های جاری، میانــی و حوزه راهبردی یا 

بلندمدت از هم تفکیک شود.
وی با اشــاره به اینکه ســومین موضوعی که 
مــورد غفلت قــرار گرفته، عــدم تفکیک در 

سیاســت گذاری است، گفت: ســطوح ملی، 
میانــی و محلی باید از هم تفکیک شــود. در 
ســند اصلاح حکمرانی  آب تا حدودی به این 

مطلب توجه شده اســت. با توجه به ۱۴ بند 
مصوب در شورا، اقدامات عاجل و فوری درباره 

همیاران آب استان باید صورت گیرد.

به گفتــه مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه، رودخانه  قره سو در حد فاصل 
کمربندی غربی و شــرقی شــهر کرمانشاه از 
فاضلاب پاکسازی شد.رضا داوودی در گفت و 
گو با ایســنا، با اشــاره به معضل چند دهه ای 
ورود فاضلاب به رودخانه قره ســو خصوصا در 
محدوده بین کمربندی غربی و شــرقی که به 
منظر شــهری این رودخانه به شــدت آسیب 
زده بود، گفت: با اقداماتی که انجام شد، دیگر 
فاضلاب در این محدوده وارد رودخانه قره سو 
نخواهد شد.وی از جمع آوری فاضلاب بخش 
شمالی شــهر کرمانشاه شــامل شهرک های 
تعاون، معلم، رودکی، ظفر، مسکن، کارمندان، 

بلوار طاقبســتان و ... خبر داد که با اســتفاده 
از ظرفیت ایستگاه پمپاژ به محلی در نزدیکی 
تصفیــه خانه فعلی شــهر کرمانشــاه منتقل 
می شــود.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشــاه با بیان اینکه در گذشته به 
طور متوســط حدود ۱۲۰۰ لیتــر در ثانیه و 
در برخی ایام پیک تا ۱۸۰۰ لیتر در ثانیه نیز 
فاضلاب در این محدوده وارد رودخانه قره سو 
می شد، جداســازی این میزان فاضلاب را کار 
بزرگی برشــمرد که بالاخره بعد از چند دهه 

انجام شده است.
داوودی هزینــه ای که برای اجــرای این کار 
صــورت گرفته را بیــش از ۱۰ میلیارد تومان 

بــرآورد کرد که با کار شــبانه روزی به نتیجه 
رسیده است.

وی با تاکید بر اینکه جداســازی و انتقال این 
فاضلاب به نقطه دیگر بــه معنای تصفیه آن 
نیســت، عنوان کرد: قرار نیســت این پساب 
تصفیه شــود، زیرا ظرفیت تصفیه خانه فعلی 
شــهر کرمانشــاه جوابگو تصفیه ایــن میزان 
فاضلاب نیست و اکنون تنها یک سوم فاضلاب 
شــهر کرمانشــاه را تصفیه می کند و در حال 
حاضر برای بخش های میانی و شــمالی شهر 
تصفیه خانــه فاضلاب در مــدار بهره برداری 
نداریم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه اضافه کرد: هــدف این بود که این 
فاضلاب از محدوده محیط و منظر شهری دور 
شود تا دســتگاه های متولی بتوانند با لایروبی 
رودخانه و ایجــاد مبلمان شــهری، منظری 
مناســب به رودخانه قره ســو بدهند.به گفته 
داوودی، یکی از منشــاءهای ورود فاضلاب به 
رودخانه قره ســو از طریق چم بشــیر بود که 
اکنون بــا اجرای این طرح هیــچ فاضلابی از 
طریق شرکت آب و فاضلاب وارد چم بشیر هم 
نمی شــود.وی درباره ورود فاضلاب روستاهای 
بالادســت به رودخانه قره سو نیز گفت: میزان 
ورودی این فاضلاب آنقدر قابل توجه نیست و 

رودخانه قره سو توان خودپالایی آن را دارد.
وی جداســازی کامل فاضلاب از رودخاه قره 
ســو را نیازمنــد تکمیل تاسیســات فاضلاب 
شهر کرمانشــاه دانســت و خاطرنشان کرد: 
اجرای کامل تاسیسات فاضلاب شهر کرمانشاه 
برای تصفیه همه فاضلاب شــهر به نرخ امروز 
نزدیــک به ۴۳۰۰ میلیارد تومــان اعتبار نیاز 
دارد.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه احداث تصفیه خانه شــماره ۲ و ۳ 
را از مهمتریــن بخش های این طرح دانســت 
که در مجموع بیــن ۲۳۰۰ تا ۲۴۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار نیاز دارند و تاکید کرد: هریک از 
این تصفیه خانه ها برای تصفیه فاضلاب ۴۰۰ 
هزار نفر جوابگو خواهد بود.داوودی ســاخت 
ایســتگاه پمپاژ شماره ۴ و تکمیل دو ایستگاه 
پمپــاژ شــماره ۲ و ۳ را از دیگــر بخش های 
طرح ساماندهی کامل فاضلاب شهر کرمانشاه 
برشــمرد و افزود: به عــلاوه تکمیل خطوط 
انتقال و اجرای ۴۷۱ کیلومتر شــبکه نیز باید 
انجام شــود، زیرا اکنون در بخش هایی از بافت 
قدیمی شهر کرمانشــاه با سیستم های سنتی 
جمــع آوری فاضلاب مواجهیم کــه کار ما را 

بسیار دشوار کرده است.
وی اشــاره ای هم به آخریــن وضعیت تصفیه 

خانه شــماره ۲ فاضلاب شهر کرمانشاه داشت 
که عملیات اجرایی آن از چندی قبل آغاز شد 
و اکنون اگرچه حدود هشــت درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارد، اما روند اجرای کار مناســب 
اســت.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه ظرفیت این تصفیــه خانه را برای 
جمعیت ۴۰۰ هزار نفر اعلام کرد که توســط 
قرارگاه خاتم الانبیا)ص( در حال احداث است 
و یادآور شــد: تکمیل این طرح به نرخ امروز 
هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و در صورت 
تامین مالی ســه ســال دیگر به بهره برداری 
خواهد رســید.داوودی از تصفیه خانه شماره 
۲ کرمانشــاه به عنوان یک پــروژه بزرگ ملی 
یاد کرد که مصوبه ســفر رئیــس جمهور هم 
هست و ادامه داد: در سفر رئیس جمهور ۸۰۰ 
میلیارد تومان برای این طرح مصوب شــد که 
۲۵۰ میلیــارد تومــان آن از محل تهاتر نفت، 
۲۵۰ میلیارد تومــان از محل ماده ۵۶ و ۳۰۰ 
میلیارد تومان از محل قانون بودجه است.وی 
اظهار کــرد: از محل قانون بودجه مقرر شــد 
سالی ۱۰۰ میلیارد تومان به این تصفیه خانه 
اختصاص یابد، از محل تهاتر نفت نیز تا کنون 
۴۵ میلیارد تومان داده شده و از محل ماده ۵۶ 

نیز هنوز اعتباری دریافت نکرده ایم.

خشک شدن ۹0 درصد چشمه ها و قنات ها در آذربایجان شرقی

کارگاه های غیرمجاز بازیافت چالش تازه زاینده رود

رئیس پژوهشکده آب و محیط زیست دانشگاه فردوسی مشهد:

عدم توجه به تحولات محیطی موجب بحران آب شده است

با جداسازی فاضلاب شمال شهر کرمانشاه

بخشی از »قره سو« از فاضلاب پاکسازی شد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان  های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره ۱۴۰۰۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۷۳۸۶ -۱۴۰۱/۱۲/۱۴ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان  های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آرزو بختیار فرزند مصطفی 
به شماره ملی ۰۰۷۸۲۹۲۲۸۱ نسبت به ششدانگ یک باب خانه و محوطه به مساحت ۲۵۰/۶۶  متر مربع به شماره پلاک 
۱۵۱ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره ۱ فرعی از سنگ اصلی ۱۴ واقع در سیاه کش بخش ۲۴ گیلان از مالکیت 
رسمی عزیزاله سوخته کوهی محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی  می شود و 
در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 109
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/02/17

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/31

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان  های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره ۱۴۰۰۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۷۵۵۰ -۱۴۰۱/۱۲/۲۱ هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمان  های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی کریم حسینی نژاد 
براگوری فرزند بابا به شماره ملی ۲۵۹۴۴۴۹۱۶۴ نسبت به ششدانگ یک باب خانه و محوطه به مساحت ۴۴۱ متر مربع 
به شماره پلاک ۱۸۷ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره ۲ فرعی از سنگ اصلی ۹۲ واقع در خلیل سرا بخش ۲۴ 
گیلان از مالکیت رســمی قلی حاجتی محرز گردیده اســت، لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می  شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه 

دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 107
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/02/17

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/31

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان  های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره ۶۶۱۵۶۰۲۰ -۱۴۰۱/۱۱/۱۷ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان  های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی سمیه عسگری فرزند عباس به شماره 
ملی ۲۶۶۰۰۸۸۳۷۳ نسبت به ششدانگ یک باب خانه و محوطه به مساحت ۱۱۸  متر مربع به شماره پلاک ۱۳۰۱ فرعی 
مفروز و مجزی شــده از پلاک شــماره ۳۷۴ فرعی از ۱ اصلی واقع در نوگوراب بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رسمی محمد 
نوروزی نوگورابی محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی  می شود و در صورتی 
که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 16
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/02/17

سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن- سید مجتبی قیوم زادهتاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/31

سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن-سید مجتبی قیوم زاده

سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن- سید مجتبی قیوم زاده


